
دسلتاوردهاي 40سلاله انقلاب اسلامي در 
زمينه عدالت روزگذشلته در آخرين نشسلت 
شلنبه هاي انقاب مورد بررسلي قلرار گرفت. 
حجت الاسلام والمسلمين صادقي معاون فرهنگي 
قوه قضائيه با اش��اره به دس��تاورد هاي فراوان اين 
۴۰سال گفت: انقلاب اسلامي ايران به مردم جرئت 
عدالت خواهي داد و اين كار كوچكي نيست. در زمان 
رژيم منحوس پهلوي هيچ كس جرئت عدالت خواهي 
نداشت، اين روحيه عدالت خواهي از دستاورد هاي 

مهم است. 
صادقي با بيان اين مطلب كه عدالت در امنيت حقي 
از مردم است و حتي از نان شب نيز مهم تر به حساب 
مي آيد، تصريح كرد: ما در بخ��ش ارائه خدمات به 
محروم ترين روستاها از آب، برق، جاده و بهداشت 
گرفته تا تعليم و تربيت اقدامات مناسبي داشته ايم. 
به نحوي ك��ه در برخ��ي از روس��تاها بخش هاي 
دانش��گاهي ايجاد كرده ايم و اكنون فاصله طبقات 
اجتماعي ما بسيار كمتر ش��ده، ولي فاصله موجود 
را نمي پذيريم. قشر متوسط رو به بالا حركت مثبتي 
داشته و از اين جهت گسترش يافته ايم، ولي با آنچه 

مدنظر است فاصله داريم. 
 بهره منلدي 97 درصلدي از خدملات 

بهداشتي
احمد اسفندياري، رئيس س��ابق بهزيستي كشور 
در بيان برخي تفاوت هاي عدالت��ي در زمينه هاي 
مختلف نسبت به قبل از انقلاب اظهار داشت: پيش 
از انقلاب ۳۷درصد از شهرهاي بزرگ ما بيمارستان 
داش��تند، ولي امروز با وجود سه برابرشدن شهرها 
۹۷درصد ش��هرهاي م��ا از بيمارس��تان بهره مند 
هس��تند. پيش از انقلاب ۴درصد روس��تاها داراي 
برق بودند، ولي امروزه 1۰۰درصد روستاهاي بالاي 

۲۰خانوار از برق بهره مند هستند. 
وي همچنين ادامه داد: در ابتداي پيروزي انقلاب 
ما ۳1۲روس��تا داش��تيم كه به ش��بكه مخابرات 
متصل بودند، ول��ي امروزه همه روس��تاهاي ما به 
شبكه مخابرات متصل هستند. ما پيش از انقلاب 
محدوديت هاي��ي داش��تيم و ۴۰درص��د از افراد 
دسترسي به تحصيل نداشتند، اما امروز ۹۵درصد 
مردم امكان تحصيل دارند كه قابل مقايسه با پيش 

از انقلاب نيست. 
رئيس سابق سازمان بهزيستي كشور با بيان اينكه 
پي��ش از انقلاب در ح��وزه اطلاع رس��اني و پخش 
برنامه هاي راديو و تلويزيون پوشش كم بود، گفت: 
امروز ۹۸درصد كشور از اطلاع رساني كه به سطح 
اطلاعات جامعه و اجراي عدال��ت كمك مي كند، 

بهره مي برند. 
فعاليت آزادانه نزديك به ۵۰۰ حزب و گروه سياسي 
در فضاي آرام در كش��وري كه پي��ش از انقلاب با 
نظام تك حزبي فرمايشي اداره مي شد، هنر انقلاب 
اسلامي در عرصه عدالت سياسي بود كه مورد اشاره 

اسفندياري قرار گرفت. 
 مجلس و عدالت قانونگذاري 

فاطمه آليا، نماينده ادوار مجلس ش��وراي اسلامي 
ديگر فردي بود كه با تأكيد بر قانون اساسي 11۲ساله 
در اي��ران به بيان عدال��ت در ح��وزه قانونگذاري و 
مجلس بعد از انقلاب پرداخ��ت. وي در اين باره به 
صراحت قانون اساسي در اصل  هايي چون ۵، ۵۷ و 
1۰۹ استناد كرد و با اشاره به اصل ۹۰ قانون اساسي 
اظهار داشت: تنها در راستاي اجراي عدالت براساس 

اصل ۹۰كميسيوني در مجلس به همين نام تشكيل 
شد تا امكان رسيدگي عادلانه به اعتراضات مردمي 

وجود داشته باشد. 
 عدالت و برخورد با دانه درشت ها

محمدرضا صارمي، مس��ئول مركز مقاومت بسيج 
قوه قضائيه هم به بيان دستاوردهاي عدالتي قضايي 
در طول ۴۰سال انقلاب اسلامي پرداخت. دسترسي 
آس��ان به مراجع قضايي و امكان رسيدگي به آن، 
برخورد با دانه درشت ها، اس��تفاده از فناوري هاي 
نوين در دادرسي براي كاهش اطاله دادرسي، ايجاد 
دانشگاه علوم قضايي و نيز طرح هايي چون كاداستر 
و طبقه بندي زندان ها از جمله موارد مورد اشاره وي 
بود. به طور مثال در حوزه برخورد با دانه درشت ها 
صارمي اظهار داشت: به رغم فساد خاندان سلطنتي 

و فساد موجود در اين دستگاه، مرجع قضايي براي 
رسيدگي وجود نداشت. اين در حالي است كه بعد 
از انقلاب با پرونده هايي مواجه هس��تيم كه بدون 

اغماض با دانه درشت ها برخورد مي شود. 
 فقدان نهاد تظلم خواهي قبل از انقاب 

علي بهادري حقوقدان و مسئول سابق سازمان بسيج 
حقوقدانان كش��ور با تبيين عدالت در محورهاي 
جغرافيايي و سياس��ي به فقدان انتخابات آزاد در 
كشورهاي همس��ايه و حوزه خليج فارس پرداخت 
و گفت: امروز اگر كسي برخلاف عدالت رفتار كند، 
هر شهروندي مي تواند با مراجعه به ديوان عدالت، 
عدالت را خواستار شود در حالي كه تا قبل از انقلاب 

ما نهاد تظلم خواهي نداشتيم. 
وي در قياس نهادي چون مجلس با قبل از انقلاب 
اظهار داش��ت: در برگزاري انتخاب��ات همان نهاد 
برگزاركننده انتخابات، ناظر بود. در مجلس س��نا 
6۰ عضو وجود داشت كه ۳۰نفر آن را مردم انتخاب 
مي كردند و از اين ۳۰عضو 1۵نفر متعلق به تهران و 

تنها 1۵نفر ديگر نماينده كل كشور بودند. 
اس��ماعيل جليلي، معاون حقوق��ي و امور مجلس 
وزارت امور اقتص��ادي و دارايي نيز ب��ا قياس روند 
ش��اخص هاي اقتص��ادي عدال��ت بيان داش��ت: 
ضريب جيني در ايران از بالاي ۵۰ هزارم در سال۵۷ 
به كمتر از ۳۹هزارم در س��ال ۹6 رس��يد. هر چند 
كه اين آمار خوبي است، اما باز هم با عدالت فاصله 

داريم. 
 سلامانه جاملع منابلع مالي قلوه قضائيه 

افتخاري ملي است
دستاورد هاي قوه قضائيه در حوزه فناوري اطلاعات 
بخش دوم آخرين نشست ش��نبه هاي انقلاب بود 
كه آيت الله ش��هرياري رئيس مركز آمار و فناوري 
اطلاع��ات قوه قضائيه با اش��اره به اتص��ال بيش از 
6۰هزار كاربر به صورت يكپارچه به شبكه عدالت 
ملي اظهار داش��ت: با تأسيس ش��بكه عدالت ملي 
                          مجموعه دسترسي آيين نامه ها ر ا د ر ثانيه                                                                       به 6۰ هزار 
كاربر برسانيم و اكنون ۲۳۰ نقطه سازمان زندان ها، 
1۳۰ نقطه پزشكي قانوني و همچنين ۴۳۰ نقطه به 

مركز اسناد كشور متصل شده اند. 
رئيس مركز آم��ار و فناوري اطلاع��ات قوه قضائيه 
ضمن اشاره به راه اندازي سامانه جامع منابع مالي 
قوه قضائيه گفت: با اصرار برخي افراد اين س��امانه 
در حال تعطيلي بود، ولي براساس مطالعه ۹ماهه 
ش��ركت تضمين داد تا مطالبات ما را در سيس��تم 
بازخواني كند كه اي��ن مورد از افتخ��ارات ملي به 

شمار مي رود. 
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دادستان تهران خبر داد

تشكيل كميته هاي استاني براي مقابله با گرانفروشي

تبيين كارآمدي نظام در گردهمايي 300 نخبه بسيجي 
رئيس بسيج اساتيد دانشگاه آزاد: سياستمداران ليبرال كم كاري خود را به پاي نظام مي گذارند

»عدالت« در ايستگاه »شنبه هاي انقاب« اين هفته

97درصد شهرها پس از انقلاب صاحب بيمارستان شدند

»در حال حاضر نبايد 

عليرضا سزاوار
اجلازه داد پلاره اي   قضايي

بي تدبيري ها موجب 
واردآمدن فشار بر مردم شلود. برخي به بهانه 
اينكه قيمت ارز بالا رفت، قيمت كالاهاي خود را 
افزايش دادند و امروز هم كه نرخ ارز سير نزولي 
دارد باز هم به بهانه آنكه اجناس را به قيمت بالا 
خريلداري كرده انلد، همچنلان گرانفروشلي 
مي كنند.« ايلن بخشلي از سلخنراني رئيس 
دسلتگاه قضا در اواخلر آذرماه بلود. حالا هم 
دادستان تهران خبر از تشكيل كميته هايي داده 
كه قرار اسلت بلا گرانفروشلي كالاهلا پس از 
كننلد.  برخلورد  ارز  نلرخ  پايين آملدن 
آيت الله لاريجاني با اشاره به وظيفه سازمان تعزيرات 
حكومتي براي نظارت بر قيمت ها، به دادستان ها 
دس��تور داد كه در چارچوب قان��ون و با همكاري 

مراجع ذي صلاح به موضوع گراني ها ورود كنند. 
 همه مراكز بزرگ بازرسي مي شود

در همين راستا روزگذشته جعفري دولت آبادي در 
اولين نشست كميته مقابله با گرانفروشي، از ورود 
دادستاني تهران به موضوع گرانفروشي با تشكيل 
كميته اس��تاني خبر داد و گفت: نباي��د اجازه داد 
اين اقدام به شكست منجر شود.  دادستان تهران با 
اشاره به تشكيل تيم هاي مشترك بازرسي با حضور 
معاونان دادستان و نمايندگان دستگاه هاي اجرايي 
و تعزيرات در دادستاني تهران گفت: از همه مراكز 
بزرگ، توزيع بازديد و شيوه هاي توزيع مورد ارزيابي 
قرار خواهد گرفت و از دستگاه هاي اجرايي انتظار 
مي رود كه نمايندگان تام الاختيار، مسئوليت پذير و 
با تدبير را براي حضور در اين اكيپ ها معرفي كنند. 

  مردم از گرانفروشي رنج مي برند
 جعفري دولت آبادي، در رابطه با علت ورود دستگاه 

قضايي به موضوع مقابله با گرانفروشي اظهار داشت: 
مطابق قانون مجازات اخلالگران در نظام اقتصادي 
كشور، گرانفروش��ي كلان از موارد اخلال در نظام 
اقتصادي اس��ت و در اين زمينه در شعب ويژه نيز 
به عنوان اولين پرونده موضوع گرانفروش��ي تلفن 
همراه به نحو سازمان يافته رسيدگي شده است كه 
حكم محكومان در حال اجراست.  وي گفت: مردم 
از موضوع گرانفروشي رنج مي برند چراكه در طول 
۴۰ سال پس از انقلاب، گرانفروشي تا اين حد وجود 
نداش��ته، اختلاف قيمت اقلام مصرفي براي مردم 
قابل توجيه نيست و تنوع، تعدد و تكثر قيمت ها در 

اقلام مشابه قابل دفاع نيست. 
 گوشت و مرغ در اولويت بازرسي

جعفري دولت آب��ادي با تأكيد ب��ر تأثيرگذاربودن 
اس��تفاده از ظرفي��ت دادس��تاني در مب��ارزه ب��ا 

گرانفروشي اظهار داش��ت: بازديدهاي هدفمند و 
هوشمندانه تأثيرگذار خواهد بود و موجب خواهد 
ش��د تا متخلفان بدانند كه اخلال در توزيع اقلام 
اساسي و ضروري مردم پيگيري و حسب مورد قابل 
تعقيب قضايي خواهد بود.  دادستان تهران با تأكيد 
بر اينكه در مرحله اول، در مورد گرانفروشي اقلام 
گوشت قرمز، مرغ، لبنيات و ميوه ورود خواهد شد، 
گفت: بازرسي و مقابله با گرانفروشي را بايد از مراكز 
بزرگ عرضه و توزيع كالا، فروش��گاه هاي بزرگ، 
ميادين عرضه ميوه و و انبارهايي كه كالا را احتكار 

كرده و عرضه نمي كنند، آغاز شود. 
 دولت به گراني خودرو ورود كند

جعفري دولت آبادي با اشاره به اينكه گراني امري 
اقتصادي است و بيشتر در حوزه اقتصادي و اقدامات 
دولت قابل بررسي اس��ت؛ ولي گرانفروشي بيشتر 

مرتبط با حقوق عامه است. به عنوان مصداق، گران 
كردن خودروها توسط شركت هاي خودرو سازي را 
مورد توجه قرار داد و تصري��ح كرد: دولت بايد اين 
قبيل موضوعات را مديريت كند چراكه گران كردن 
كالا در شرايطي كه با گرانفروشي مبارزه مي شود، 

كار را مشكل مي كند. 
 »نمي توانيم« براي مردم قابل درك نيست

وي توجه به گرانفروشي كلان را در اولويت قرار داد 
و در ذكر برخي سؤال هاي بي جواب كه جامعه با آن 
مواجه است، گفت: افكار عمومي درخصوص گراني 
گوشت قرمز و اينكه چرا دام زنده قاچاق مي شود، 
سؤال مي كنند و مسئولان نيز در پاسخ، موضوعاتي 
از قبيل: اينكه نمي توان جلوي قاچاق دام را گرفت، 
مطرح مي كنند؛ در حالي كه واژه نمي توانيم براي 
مردم قابل درك نيست.  دادس��تان تهران تجربه 
موفق راه اندازي ش��عب ويژه در دادس��راي تهران 
را مرهون ويژگي هاي رس��يدگي در اين ش��عب 
شامل سرعت، دقت، قاطعيت و شفافيت از جمله 
علني بودن محاكمات دانست و افزود: اين شاخص ها 
به كساني كه قصد اخلال در نظام اقتصادي كشور 
را دارند، نشان داد عزم قوه قضائيه در مقابله با جرائم 

اقتصادي جدي است. 
 وزارت صمت قيمت كالا ها را اعام كند

وي قيمتگذاري همراه با مديريت را تأثيرگذار دانست 
و از وزارت صنعت، معدن و تجارت خواس��ت كه با 
قيمتگذاري عادلانه، قيمت كالا ها را رسماً به رسانه ها 
و اصناف و دادستاني تهران اعلام كند تا در مبارزه با 
گرانفروشي ملاك قرار گيرد.  جعفري دولت آبادي از 
دستگاه هاي دولتي خواست كه نظارت ها را تشديد 
كنند و يادآور شد، دستگاه هاي دولتي بايد پس از 
تأمين كالا، قيمتگذاري و توزيع، نسبت به چگونگي 

عرضه نظارت جدي داشته باشند. 

در اين ستون پيام ها،  متن ها، عكس نوشت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر شلده در فضاي مجازي را منتشلر خواهيم كرد؛ بدون 
هيچ گونه توضيح و تفسير. بازنشر اين موارد هم به منزله تأييد 

يا رد محتواي هيچ كدام از آنها نيست. 

 سيدهادي حسيني توئيت كرد: يك نكته جالبي هم داره اينه كه 
براي فيلترينگ و قانون بگير و ببندي در فضاي مجازي مخالف هستند 
و مي گويند، نقش فرهنگ و فرهنگسازي ناديده گرفته مي شود، ولي در 
ازدواج موافق بگير و ببند و قوانين ممنوعيتي هستند و نقش فرهنگ و 

فرهنگسازي را عملًا ناديده مي گيرند. 

  حميد حاجي پور با انتشلار اين عكس توئيت كرد: چه عكس 
فوق العاده ايه اين عكس؛ پر از اميد. چهار زن كه به قصاص محكوم شده 

بودند، هفته گذشته با كمك خيرين از چوبه دار نجات پيدا كردند. 

 روزگار با انتشلار اين عكس توئيت كرد: ف��رداي ايران چگونه 
است، آيا برجام به فرجام رسيد كه FATF تصويب شود؟

  محمد توئيت كرد: همس��رجان به همراه بچه ها از صبح نبودند و 
تازه برگشتند. ميگن چرا آشپزخونه بهم ريخته  است؟ عرض شد: خانم 
خانه كه نباشد حوصله نيست؛ همين ميش��ه ديگه. هيچي ديگه الان 
چاي تازه دم با كيك يزدي تازه برام آوردن. خلاصه آقايون خوش  جواب 

باشين، ضرر نمي كنين.

 سيدمحمد حسيني با انتشلار اين عكس توئيت كرد: جناب 
فرمانده اقتصادي دولت كه با برجام، اميد بستن به غربي ها و برنامه هاي 
غلط اقتصادي، مشكلات معيش��تي مردم را مضاعف و اشك طبقات 
ضعيف و متوس��ط را در آورده اي��د، لطفاً با نمايش جش��ن تولد و ادا و 

اطوارهاي مرفهان بي درد، نمك به زخم مردم گرفتار نپاشيد!

  سعيد صدرائيان توئيت كرد: نيروي خدماتي با استعداد مجموعه 
رو تشويق كرديم، دانشگاه ثبت نام كنه و درس بخونه. هر كار و همكاري 
از دس��تمون بر مي اومد براش انجام داديم. حالا اولين نمره اش اومده 

»مديريت فضاهاي فرهنگي« ۲۰شده. شادم شاد. الحمدلله.

  كاهوپيچ توئيت كرد: در اصفهان كوچه ايه به اس��م كوچه  نسيه 
خورا. كوچه اي پش��ت بازار كه افرادي كه قرض به كسبه داشتن ازش 
رفت و آمد مي كردن كه با كس��به چش تو چش نش��ن ك��ه اونا طلب 

نسيه شون رو نكنن. 

  محسن رضايي توئيت كرد: اگر توليد ملي داشته باشيم و به يك 
كشور صنعتي بزرگ تبديل شويم، نفت كم مي آوريم و بايد وارد كنيم. 

دراين صورت يك قطره نفت هم براي فروش نخواهيم داشت. 

  امين اسدي توئيت كرد: طرف ميگه گياهخوارم چون نمي خوام 
حيوان زنده اي به خاطر غذاي من كشته بشه. بعد براي سگش روزي يك 

كيلو گوشت ميخره، يه همچين روشنفكرهايي داريم. 

  وحيد با انتشار اين عكس توئيت كرد: من فرد پولسازي نيستم، 
فعاليت من تغيير نگرش و فرهنگسازي براي ساخت جامعه اي مناسب 
اف��راد داراي معلوليت ميتونه باش��ه با بيان حقيقت ه��ا و رخدادهاي 
زندگي خودم جامعه و مردم روبه چالش مي كشم و به فكر فرو مي برم 
كه روزي شاهد باش��م افراد معلول در حبس خانگي به سر نمي برن و 

جامعه پذيراي ما هست.

 نياوراني با انتشار اين عكس توئيت كرد: از آنجا كه ما ايراني ها 
نوع دوست و بعضاً غرب دوس��ت هس��تيم، براي كمك به ۸۰۰ هزار 
كارمندان بيكارش��ده امريكايي بهتره كمپين حمايت از بش��قاب به 
دست ها تش��كيل بديم. چطور اونا از كارگران ما كه حقوقشون عقب 

مي افته حمايت مجازي مي كنن، زشته ما هم بايد جبران كنيم. 

كبري فرشچي

۵۰۰ جراحي مغز
 به دست  نابغه ۲۸ساله محجبه ايراني

تنها 28سلال سلن دارد، اما در اين سلن و سلال ركوددار انجام 
500عمل جراحي است. تمام تصاويري كه از وي منتشر شده او را 
با حجاب كامل نشان مي دهد؛  حتي در اتاق عمل. سهيا سامي از 
شاگردان پروفسور مجيد سميعي نخبه جراحي مغز دنيا در آلمان 
است و حالا خودش هم در اين رشته حرف هايي براي گفتن دارد. 
سهيلا سامي متولد س��ال 1۳6۸، رزيدنت س��ال آخر جراحي مغز و 
اعصاب در آلمان، فارغ التحصيل دانش��گاه Golf Medical است.  اين 
پزشك جوان مي گويد:  حدود سه و نيم س��ال است كه در مركز مغز و 
اعصاب هانوفر )International Neuroscience Institute( زير نظر 
پروفسور سميعي رزيدنتي جراحي مغز و اعصاب را شروع كردم. سامي 
درباره  دليل انتخاب رشته مغز و اعصاب مي گويد:»پدر من فوق تخصص 
قلب و عروق اس��ت و من از بچگي علاقه مند به ادامه دادن رشته پدرم 
بودم، ولي وقتي پذيرش از پروفسور سميعي دريافت كردم به مطالعه 
اين رشته پرداختم و با زناني آشنا شدم كه در اين رشته موفق شده اند و 
با توجه به اينكه تخصص مغز و اعصاب از جمله رشته هاي وسوسه انگيز 
براي افرادي است كه از نظر هوش، استعداد، توانايي روحي و بدني آماده 

هستند، من هم به اين سمت گام گذاشتم.« 
وي به اين س��ؤال كه چرا حجاب را انتخاب كرده ايد، اينگونه پاس��خ 
مي دهد:» اين س��ؤال را همه از من مي پرس��ند و من علاقه زيادي به 
پاسخگويي ندارم چراكه من با انتخاب و آگاهي حجاب را برگزيدم و اين 
ديگر داخل و خارج از كشور ندارد؛ به عقيده من ميزان انتخاب پوشش 
به فرد بستگي دارد و من هم همان طوري كه در آلمان پوشش دارم و به 

همان ميزان در ايران هم دارم.« 
سامي در پاسخ به اين سؤال كه حجاب برايش محدوديتي ايجاد كرده 
يا خير پاسخ مي دهد: »حجاب در زمينه جراحي براي من محدوديتي 
ايجاد نكرده است و حتي در اتاق عمل كه يك محيط كاملاً استريل است 
و مدام بايد دست هاي خود را شست و در كنار همكاران آقا و خانم كار 

كرد، تاكنون هيچ مشكلي براي من ايجاد نكرده است.«

بازي با آمار  براي  ازدواج زوري!
رحيم پورازغدي: اسام در ازدواج محدوديت سني ندارد

آمارهاي متفاوت و متناقض از موضوعي واحد   ارائه شده است. در حالي 
كه گزارش اخير مركز پژوهش هاي مجلس شوراي اسامي با تصريح 
بر بزرگنمايي در آسيب زابودن ازدوج در سنين پايين و اشاره به آمار 
پايين طاق در اين سنين با لايحه افزايش حداقل سن ازدواج مخالفت 
كرده است، روز گذشته معصومه ابتكار معاون زنان رياست جمهوري 
در نشسلت خبري  بار ديگر بر لزوم جلوگيري از ايلن نوع ازدواج ها 
تأكيد كرد و افزود:» شوراي عالي انقاب فرهنگي آماري ارائه كرده 
كه نشان مي دهد، ميزان طاق در اينگونه ازدواج ها بسيار بالاست.«

تناقض گويي هاي پيرامون ازدواج زير 1۸ساله ها بالا گرفته است. طبق 
آمار رسمي سازمان ثبت احوال كشور، نسبت طلاق دختران در گروه 
سني زير 1۴سال به كل طلاق ها حدود ۰/6 تا ۰/۷ در نوسان بوده است. 
اين در حالي است كه بيشترين آمار طلاق مربوط به گروه سني ۲۵- ۲۹ 
سال با ۲۲تا ۲۴درصد است. همچنين بيشترين طلاق هاي ثبت شده 
در طول زندگي زوجين مربوط به  طول زندگي كمتر از يك سال است 
كه ادعاي مبني بر اينكه تعداد زيادي از طلاق ها در سنين بالا مربوط 
به افرادي اس��ت كه در س��نين پايين ازدواج كرده اند و بعد از گذشت 
چند سال طلاق گرفته اند را رد مي كند. پيش��تر نيز زهرا كهرام، دبير 
سمينار ازدواج كودكان كه خود از موافقان افزايش حداقل سن ازدواج 
است، گفته بود:» ۸۲درصد اين افراد همچنان متأهل هستند.« اينها 
را وقتي در كنار اظهارات ابتكار مي گذاريم، تناقض ها برايمان پررنگ تر 
مي ش��ود، اما معاونت زنان و خانواده رئيس جمهور مي گويد: » شوراي 
عالي انقلاب فرهنگي آماري ارائه كرده كه نشان مي دهد، ميزان طلاق 
در اينگونه ازدواج ها بسيار بالاست، بنابراين لايحه اي آماده كرديم كه 
به زودي ارائه خواهد شد. فراكسيون زنان مجلس نيز در تلاش هستند 

و نااميد نمي شويم.«
 تاش براي ممانعت از ازدواج زير 18ساله ها

براساس ماده 1۰۴1 قانون مدني عقد نكاح دختر قبل از رسيدن به سن 
1۳سال تمام شمسي و پسر قبل از رسيدن به سن 1۵سال تمام شمسي 
منوط به اذن ولي به شرط مصلحت با تش��خيص دادگاه صالحه است. 
حالا در يكي دو سال اخير اين قانون به يك باره به يكي از جنجالي ترين 
قوانين حوزه زنان و خانواده تبديل شده و برخي نمايندگان مجلس و 
معاونت زنان و خانواده در تلاش  هستند تا حداقل سن ازدواج را به 1۸ 

سال برسانند. 
از نظر ابتكار ازدواج زير 1۸ساله ها يا به زعم وي و ديگر طرفداران تصويب 
اين طرح »كودك همسري« داراي دو بعد مهم است؛ مباحث حقوقي 
كه وي درباره آن تأكيد مي كند: »همه ت��لاش خود را انجام مي دهيم 
و نبايد نااميد ش��د.« به گفته معاون زنان و خانواده رئيس جمهور همه 
درباره ازدواج زير 1۳سال متفق القول هس��تند كه بايد متوقف شود، 
چراكه آسيب هاي جسمي و روحي براي كودكان ايجاد مي كند.  ابتكار 
در ادامه در گزارشي از تلاش هاي اين معاونت براي تصويب اين لايحه 
مي گويد: »در بعد فرهنگي نيز با علماي اهل س��نت و علماي مناطق 
مرزي نشست هايي داشته ايم و روي اين موضوع تأكيد شده است. ميان 
كودك همسري و بازماندگي از تحصيل ارتباط وجود دارد كه به طور 
خاص معاونت زنان و خانواده با آموزش و پرورش در اين زمينه در حال 
فعاليت است و همين مسائل فرهنگي مي تواند مسائل كودك همسري 

را كاهش دهد.«
 اسام هيچ محدوديتي براي سن ازدواج ندارد

حس��ن رحيم پور ازغدي، عضو ش��وراي عالي انقلاب فرهنگي درباره 
محدوديت س��ني ازدواج در اس��لام اينگونه توضيح مي دهد:»اسلام 
مي گويد به محض اينكه غريزه جنس��ي بيدار ش��د، حتي هنوز كامل 
هم بيدار نشده ازدواج كنيد. اصلًا اسلام شرط بلوغ را هم براي ازدواج 
نگذاشته است.« به گفته اين عضو شوراي عالي انقلاب فرهنگي اسلام 
به قدري با مسئله رابطه دختر و پسر باز برخورد كرده كه مي گويد، حتي 
دختر و پسر دبستاني هم مي توانند با هم ازدواج كنند. اصلًا حد سني 
ندارد؛ نه از اين طرف نه از آن ط��رف.  رحيم پورازغدي مي افزايد:»زن 
و مرد 1۰۰س��اله هم مي توانند با هم ازدواج كنند. اس��لام منع نكرده 
است.« از منظر اين كارش��ناس اصلًا اسلام محدوديت و عقده جنسي 
ايجاد نكرده و هيچ شرط سني براي ازدواج نگذاشته است. وي تأكيد 
مي كند:»اس��لام فقط گفته اگر بچه اس��ت چون حواسش به حقوق و 

مصلحتش نيست، ولي او نظارت كند كه سر او كلاه نرود.«

ادامه از صفحه اول
كارآمدي نظام اس��لامي، دس��تاورد هاي نظام 
اس��لامي، فرصت ه��ا و تهديد ه��اي آن ديگ��ر 
محور ه��اي اين گردهمايي سراس��ري اس��ت و 
همچنين راه برون رفت از وضعيت موجود نيز در 

اين اجلاس مورد توجه قرار مي گيرد. 
  دانشگاه آزاد دستاورد انقاب در حوزه 

آموزش عالي
هاشمي خاطر نشان كرد: دانش��گاه آزاد اسلامي 

خود دستاورد انقلاب در حوزه آموزش عالي است. 
اين اج��لاس فرصتي خواهد بود ت��ا در كارآمدي 
نظام جمهوري اسلامي در حوزه هاي چهل گانه و 
تمدن ساز بودن دانشگاه به خصوص دانشگاه آزاد 
اسلامي پرداخته شود. همچنين در كميسيون هاي 
ده گانه مسير حركت ۴۰سالگي دوم انقلاب تبيين 
خواهد شد. وي افزود: يكي از ظرفيت هاي نخبگي 
اساتيد اين اس��ت كه برخي از برداشت هاي غلط 
و نيز عملكرد ضعيف برخي مس��ئولان كه به پاي 

نظام و انقلاب اسلامي گذاشته مي شود را به خوبي 
تبيين كنند. ما معتقديم بين نظام و انقلاب اسلامي 
و عملكرد مس��ئولان تفاوت وج��ود دارد.  رئيس 
بسيج اساتيد دانشگاه آزاد اسلامي گفت: رويكرد 
تحولي در بسيج اساتيد كشور و نيز دانشگاه آزاد 
اس��لامي عزمي جدي در حل مش��كلات جامعه 
ايجاد كرده و از اولويت هاي بس��يج اس��اتيد حل 
مسائل و مشكلات در ش��رايط موجود است. وي 
همچنين درباره مهمانان ش��ركت كننده در اين 

اجلاس سه روزه افزود: معاون فرهنگي كل سپاه، 
جانشين كل س��پاه، رئيس دانشگاه آزاد اسلامي، 
رئيس بسيج اساتيد كشور، شهردار اسبق تهران از 
جمله مهمانان ويژه اين اجلاس سراسري خواهند 
بود.  گفتني اس��ت، اجلاس سراس��ري مسئولان 
كانون هاي بس��يج اساتيد دانش��گاه آزاد اسلامي 
طي روز هاي ۹ تا 1۲ بهمن ماه در مش��هد مقدس 
با حضور ۳۰۰ نفر از استادان بسيجي دانشگاه آزاد 

اسلامي برگزار مي شود. 

  گزارش  يک

زهرا چيذري
  بسيج


